

学校编码: 10384

分类号 _____ 密级 _____

学号: 19120051301876

UDC _____

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

**Fe 纳米粒子的电化学形状控制合成、
结构表征与性能**

**Electrochemically shape-controlled synthesis of Fe nanoparticles,
their structural characterization and properties**

陈 燕 鑫

指导教师姓名: 孙 世 刚 教授

专 业 名 称: 物 理 化 学

论文提交日期: 2009 年 8 月

论文答辩时间: 2009 年 9 月

学位授予日期: 2009 年 月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人: _____

2009 年 8 月

**Electrochemically shape-controlled synthesis of Fe nanoparticles,
their structural characterization and properties**



A Dissertation Submitted to the Graduate School of Xiamen University
for the Degree of Master of Science

By

Yan-Xin Chen

This work was carried out under the supervision of

Prof. Shi-Gang Sun

At

Department of Chemistry, Xiamen University

August 2009

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

() 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

() 2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

目 录

中文摘要.....	I
英文摘要.....	III
第一章 绪论	1
§1-1 纳米材料概述	1
§1-1-1 纳米材料基本概念.....	1
§1-1-2 纳米材料的分类.....	1
§1-1-3 纳米材料的特殊效应.....	2
§1-1-4 纳米材料的应用.....	2
§1-2 金属纳米催化剂概论	4
§1-3 金属单晶模型催化剂研究	5
§1-3-1 单晶表面及其原子排列结构.....	6
§1-3-2 晶面结构效应.....	7
§1-4 金属纳米材料的形状控制合成及其催化性能	10
§1-4-1 纳米晶体形状与晶面的关系.....	10
§1-4-2 晶体生长规律.....	13
§1-4-3 化学还原法形状控制合成.....	15
§1-4-4 电化学法形状控制合成.....	22
§1-4-4-1 电沉积法形状控制合成现状.....	22
§1-4-4-2 电沉积生长模式介绍.....	25
§1-4-4-3 电沉积生长过程中的择优取向理论.....	25
§1-4-5 铁基金属纳米材料的催化性能简介.....	27
§1-5 本论文的研究目的与设想	28
参考文献.....	30

第二章 实验	43
§2-1 试验试剂.....	43
§2-2 电极及其表面处理.....	43
§2-3 电化学体系.....	44
§2-3-1 电解池构造及玻璃器皿表面清洁方法.....	44
§2-3-2 电化学仪器.....	44
§2-3-3 电沉积法制备 Fe 纳米电极中沉积液的配制.....	44
§2-4 Fe 纳米材料的表征.....	45
§2-4-1 扫描电子显微镜(SEM).....	45
§2-4-2 透射电子显微镜(TEM)和高分辨透射电子显微镜(HRTEM).....	47
§2-4-3 X-射线粉末衍射(XRD).....	48
§2-4-4 X-射线光电子能谱(XPS).....	49
§2-4-5 超导量子干涉仪(SQUID).....	50
§2-4-6 扫描隧道显微镜(STM).....	51
参考文献.....	53
第三章 立方体 Fe 纳米催化剂的制备, 表征与性能	54
§3-1 循环伏安法(CV)制备立方体 Fe 纳米催化剂.....	54
§3-1-1 沉积电位区间的确定.....	54
§3-1-2 立方体 Fe 纳米催化剂的成核-生长过程分析.....	55
§3-2 立方体 Fe 纳米催化剂的表征.....	57
§3-2-1 SEM 和 HRTEM 表征.....	57
§3-2-2 EDS, XPS, XRD 表征.....	59
§3-3 恒电位法(CA)制备立方体 Fe 纳米催化剂.....	60
§3-3-1 沉积电位区间的确定.....	60
§3-3-2 恒电位法制备立方体 Fe 纳米催化剂的成核-生长过程分析.....	60
§3-3-3 恒电位法(CA)制备的立方体 Fe 纳米催化剂的表征.....	61
§3-3-4 立方体 Fe 纳米催化剂的尺寸控制.....	63

§3-4 两种沉积方法制备得到的立方体 Fe 纳米催化剂特点的比较.....	64
§3-5 立方体 Fe 纳米粒子的生长过程研究.....	66
§3-5-1 CV 法制备立方体 Fe 纳米粒子过程中沉积周数对粒子形貌影响.....	66
§3-5-2 CA 法制备立方体 Fe 纳米粒子过程中沉积时间对粒子形貌影响.....	68
§3-5-3 电极转移过程乙醇保护与否对 Fe 纳米粒子形貌的影响.....	70
§3-6 立方体 Fe 纳米粒子的催化性能研究.....	72
§3-6-1 立方体 Fe 纳米粒子催化剂的形貌表征.....	72
§3-6-2 立方体 Fe 纳米粒子催化剂的表面积标定.....	73
§3-6-3 碱性介质中立方体 Fe 纳米催化剂对亚硝酸盐电催化还原性能研究.....	77
§3-7 本章小结.....	80
参考文献.....	81
第四章 菱形十二面体、四方双锥和十八面体 Fe 纳米催化剂制备及性能.....	83
§4-1 菱形十二面体、四方双锥、十八面体和立方体 Fe 纳米粒子催化剂的制备, 表征及生长机理研究.....	83
§4-1-1 程序电位阶跃电沉积方法.....	83
§4-1-2 菱形十二面体 Fe 纳米粒子催化剂的制备与表征.....	85
§4-1-3 四方双锥 Fe 纳米粒子催化剂的制备与表征.....	89
§4-1-4 沉积液浓度对 Fe 纳米粒子形貌的影响.....	92
§4-1-5 生长电位对 Fe 纳米粒子形貌的影响.....	93
§4-1-6 Fe 纳米粒子催化剂形貌变化的机理研究.....	99
§4-2 不同形貌 Fe 纳米粒子对亚硝酸盐还原的电催化性能.....	100
§4-2-1 Fe 纳米粒子催化剂的稳定性.....	100
§4-2-2 不同形貌 Fe 纳米粒子表面原子开放度 R 的测定.....	101
§4-2-3 不同形貌 Fe 纳米粒子对亚硝酸盐还原的电催化性能.....	105
§4-3 本章小结.....	108
参考文献.....	109

第五章 八极子, 枝晶, 平行连晶形 Fe 纳米催化剂的制备表征及性能	110
§5-1 八极子, 枝晶 Fe 纳米电催化剂的制备, 表征及其生长机理研究.....	110
§5-1-1 八极子 Fe 纳米电催化剂的制备与表征.....	110
§5-1-2 枝晶 Fe 纳米粒子催化剂的制备与表征.....	112
§5-1-3 枝晶 Fe 纳米粒子的生长过程研究.....	115
§5-2 平行连晶 Fe 纳米粒子电催化剂的制备, 表征及其生长机理.....	116
§5-2-1 平行连晶 Fe 纳米粒子电催化剂的制备与表征.....	116
§5-2-2 平行连晶 Fe 纳米粒子的生长过程研究.....	121
§5-3 枝晶和平行连晶 Fe 纳米电催化剂对亚硝酸盐还原催化活性初探.....	122
§5-4 本章小结.....	123
参考文献.....	124
结 论.....	125
作者攻读硕士学位期间发表与交流的论文.....	128
致 谢.....	130

Table of Contents

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
Chapter 1 Introduction	1
§1-1 Summarization of nanomaterials	1
§1-2 Overview of metal nanocatalysts	4
§1-3 Studies of model catalysts of metal single crystal surface	5
§1-3-1 Single-crystal surface and atomic model.....	6
§1-3-2 Effects of surface structure in catalysis.....	7
§1-4 Shape-controlled synthesis of metal nanocrystals and their catalysis	10
§1-4-1 Relationship between surface structure of nanocrystal and its shape.....	10
§1-4-2 Crystal growth habit.....	13
§1-4-3 Shape-controlled synthesis by chemical method.....	15
§1-4-4 Shape-controlled synthesis by electrochemical method.....	22
§1-4-4-1 Overview of shape-controlled synthesis by electrochemical method.....	22
§1-4-4-2 Electrochemical growth modes.....	25
§1-4-4-3 Induced growth by electrochemical method.....	25
§1-4-5 Introduction of Fe nanocrystals and its catalysis.....	27
§1-5 Objectives and plans of the dissertation	28
References	30
Chapter 2 Experimental	43
§2-1 Reagents	43
§2-2 Electrodes and surface pretreatment	43
§2-3 Electrochemical system	44
§2-3-1 Cell.....	44

§2-3-2 Electrochemical apparatus.....	44
§2-3-3 Electrodeposition solution and their preparation.....	44
§2-4 Characterization of Fe nano-materials.....	45
§2-4-1 Scanning electron microscopy (SEM).....	45
§2-4-2 Transmission electron microscopy (TEM) and high-resolution TEM (HRTEM).....	47
§2-4-3 X-ray powder diffraction (XRD).....	48
§2-4-4 X-ray photoelectron spectroscopy (XPS).....	49
§2-4-5 Superconducting QUantum Interference Device (SQUID).....	50
§2-4-6 STM apparatus.....	51
References.....	53
Chapter 3 Electrochemical preparation of Fe cuboid nanocrystals (NCs) and their catalytic properties.....	54
§3-1 Preparation of Fe cuboid NCs by CV method.....	54
§3-1-1 Determination of deposition potential range	54
§3-1-2 Growth process of Fe cuboid nanocrystals (by CV method).....	55
§3-2 Characterization of Fe cuboid NCs.....	57
§3-2-1 SEM and HRTEM characterization of Fe cuboid NCs.....	57
§3-2-2 EDS, XPS and XRD characterization of Fe cuboid NCs.....	59
§3-3 Preparation of Fe cuboid NCs by CA method.....	60
§3-3-1 Determination of deposition potential	60
§3-3-2 Growth process of Fe cuboid nanocrystals (by CA method)	60
§3-3-3 Characterization of Fe cuboid NCs which obtained by CA method.....	61
§3-3-4 Size control of Fe cuboid nanocrystals.....	63
§3-4 Characteristics of Fe cuboid NCs obtained by electrochemical method.....	64
§3-5 Further investigation of growth process of Fe cuboid nanocrystals.....	66
§3-5-1 Effect of the circles numbers of CV method on morphology of Fe NCs.....	66

§3-5-2 Effect of the deposition time of CA method on morphology of Fe NCs.....	68
§3-5-3 Effect of the transfer process ethanol protected on morphology of Fe NCs..	70
§3-6 Electrocatalytic activity of Fe cuboid nanocrystals.....	72
§3-6-1 Morphologic characterization of Fe cuboid nanocatalyst.....	72
§3-6-2 Surface area calibration of Fe cuboid nanocatalyst.....	73
§3-6-3 Catalytic activity of Fe cuboid nanocatalyst for NO_2^- reduction in alkaline medium.....	77
§3-7 Summary.....	80
References.....	81
Chapter 4 Electrochemical preparation of Fe rhombic-dodecahedra; tetragonal-bipyramids and 18-facet polyhedron nanocrystals (NCs) and their catalytic properties.....	83
§4-1 Preparation of Fe rhombic-dodecahedra; tetragonal-bipyramids; 18-facet polyhedron and cuboid NCs and their growth process study.....	83
§4-1-1 The prograded potential-step electrodeposition method.....	83
§4-1-2 Preparation and morphologic characterization of Fe rhombic-dodecahedra nanocatalyst.....	85
§4-1-3 Preparation and morphologic characterization of Fe tetragonal-bipyramids nanocatalyst.....	89
§4-1-4 Effect of the concentration of the deposition solution on morphology of Fe NCs.....	92
§4-1-5 Effect of the growth potential on morphology of Fe NCs.....	93
§4-1-6 Further investigation of growth process of Fe nanocrystals with different shapes.....	99
§4-2 Electrocatalytic activity of Fe nanocrystals with different shapes.....	100
§4-2-1 The stability of Fe nanocrystals.....	100
§4-2-2 The ratio (R) of surface active atoms on Fe NCs.with different shapes.....	101

§4-2-3 Electrochemical activity of Fe nanocrystals with different shapes towards nitrite electroreduction	105
§4-3 Summary	108
References	109
Chapter 5 Electrochemical preparation of Fe octapods; dendritic crystals and parallel intergrowth nanocrystals and their catalytic properties	110
§5-1 Preparation of Fe octapods nanocrystals and their growth process study	110
§5-1-1 Preparation and morphologic characterization of Fe octapods nanocatalysts	110
§5-1-2 Preparation and morphologic characterization of Fe dendritic crystals	112
§5-1-3 Growth process of Fe dendritic nanocrystals	115
§5-2 Preparation of Fe parallel intergrowth nanocrystals and their growth process study	116
§5-2-1 Preparation and morphologic characterization of Fe parallel intergrowth nanocrystals	116
§5-2-2 Growth process of Fe parallel intergrowth nanocrystals	121
§5-3 Electrochemical activity of Fe octapods; dendritic crystals and parallel intergrowth nanocrystals towards nitrite electroreduction	122
§5-4 Summary	123
References	124
Conclusion	125
Publications list during M.S. study	128
Acknowledgements	130

摘 要

一般来说, 金属纳米催化剂的催化活性可以通过以下两个途径来提高: 其一, 改变金属纳米催化剂的成分, 也就是通过改变化学组成和电子结构。其二, 改变金属纳米粒子催化剂表面的原子排列结构, 即通过调谐表面几何结构, 后者可以通过形貌控制合成来实现。这也是当前纳米科技技术的一个重要的前沿研究领域。

电催化和多相催化反应都是表面反应, 催化剂作用的关键是其表面原子与反应分子之间的相互作用。因此, 若能通过形貌控制合成, 制备出具有开放的表面原子排列结构的金属催化剂, 将可以显著提高催化剂的活性和选择性。这将对催化剂的制备产生重要而深远的影响。

电化学方法具有独到的优势, 被证明是一种实现纳米粒子形状控制合成的重要方法, 该方法通常是在导电基底上, 通过阴极还原制备金属纳米粒子或者薄膜, 所得到的负载有金属的电极可直接用于电催化研究。该方法最大优点在于它能够通过改变沉积条件(成核电位, 成核时间, 生长电位, 生长电位, 沉积液浓度等), 达到精确调节纳米晶体各个晶面生长速度的目的, 进而获得由特定晶面组成的纳米材料。此外电沉积时由于金属纳米粒子被固定在电极表面, 显著消除了团聚现象, 镀液中可以不加稳定剂, 这有利于催化性能研究。

本论文中, 我们发展了金属纳米晶体表面结构控制和生长的程序电位阶跃电沉积方法, 成功地实现了对 Fe 纳米晶体形状和表面结构的精确调控。取得的主要研究成果如下:

1. 用循环伏安(CV)和恒电位(CA)电沉积的方法, 在玻碳(GC)基底上制备具有立方体结构的 Fe 单晶纳米粒子, 通过 SEM, HRTEM, XPS, XRD 等手段对其成分, 形貌和结构进行了研究

2. 成功地通过试验条件的改变, 对立方体形 Fe 单晶纳米粒子粒径的大小变化进行了控制, 得到了一系列粒径分布的立方体形单晶 Fe 纳米粒子。

3. 对立方体形 Fe 单晶纳米粒子的生长机理和电催化活性进行了细致的研究。建立了对本体 Fe 电极和纳米 Fe 电极活化表面积标定方法

4. 发展程序电位阶跃电沉积方法采用阶跃电位法, 以玻碳(GC)为基底, 通过对生长对电位的精确控制, 系统地改变纳米粒子表面各种(hkl)密勒指数二维晶

核的生长速度，实现了对 Fe 纳米晶体形状和表面结构的精确调控。成功地制备出具有完美晶型的菱形十二面体、四方双锥、一系列十八面体，以及立方体 Fe 单晶纳米粒子。

5. 对于制备的不同形貌单晶 Fe 纳米粒子的催化性能研究表明，Fe 单晶纳米粒子的催化性能与其表面开放程度 R 成正比关系。测得，在 $0.2\text{MNaOH}+0.01\text{MNaNO}_2$ 溶液中， -1.188V 处恒电位反应 200s 时，立方体形 Fe 纳米催化剂产生的稳态还原电流密度 j_{cube} 为 $-7.126\text{ mA}\cdot\text{cm}^{-2}$ ，约为相同试验条件下十八面体催化剂产生的稳态还原电流密度的 $1.8\sim 4.8$ 倍 ($j_{18\text{-facet polyhedra}}$ 为 $-3.985\sim -1.486\text{ mA}\cdot\text{cm}^{-2}$)；约为菱形十二面体/四方双锥的 27 倍 ($j_{\text{R-D}}\approx j_{\text{R-D}}$ 都约为 $-0.26\text{ mA}\cdot\text{cm}^{-2}$)；约为本体 Fe 催化剂的 18 倍 ($j_{\text{bulk-Fe}}=-0.39\text{ mA}\cdot\text{cm}^{-2}$)。

6. 采用程序电位阶跃电沉积法，以玻碳 (GC) 为基底，通过对成核电位和成核时间的调控，成功地制备出八极子、枝晶和平行连晶形单晶 Fe 纳米粒子。通过 SEM、STM 等技术对八极子的表面结构进行观察和表征，分析并提出其可能的生长模式。此外，通过运用 SEM 技术系统而详细地研究了枝晶和平行连晶形单晶 Fe 纳米粒子的生长过程，并运用 HRTEM 和 SAED 分析其晶面结构。研究表明，在对亚硝酸盐的电催化还原过程中，八极子和枝晶状 Fe 纳米催化剂表现出比立方体 Fe 更高的催化活性。

本论文发展的金属纳米催化剂表面结构控制和生长的程序电位阶跃电沉积方法，不仅制备出一系列不同形貌的 Fe 单晶纳米粒子，其研究结果还从实验上验证了二维晶核生长理论。该研究结果还显示出，在实现纳米催化剂形状控制与合成的征程中，电化学法是一种非常有效的方法。它为合成和制备更多、更高效的催化剂提供了有效的途径。

关键词： 形状控制合成；铁；纳米单晶；开放结构晶面；电催化

Abstract

Catalytic performance of nanocrystals (NCs) can be finely tuned either by changing their composition, which mediates electronic structure, or by altering their shape, which determines their surface atomic arrangement and coordination. Therefore, the shape-controlled synthesis of nanocrystals presents an important way for tuning the activity, stability, and selectivity of nanocrystal catalysts.

Although a variety of well-defined shapes of metal NCs with enhanced optical, electronic, and catalytic properties have been synthesized in the past decade, most of them are bounded by closest-packing facets because of the limit of crystal growth rule, which necessitates a minimization of the surface energy of the NCs. As the closest-packed facets are composed of atoms with high coordination number and accordingly have a low surface energy, they are stable but in general exhibit low catalytic activities for chemical reactions. The synthesis of NCs bounded by crystalline facets with an open structure, i.e., with surface atoms of low coordination number and thus high surface energy, presents a promising direction in catalyst design and synthesis, although it is highly challenging

As the fourth most abundant element on earth, Fe NCs have been extensively investigated because of their wide applications. Especially Fe NCs are very important catalysts in denitrification, which is of very significant in today's society since the intensive use of fertilizers in agriculture and nitrates in some industries causes severe nitrate/nitrite pollution of water sources.

In this thesis, we have developed a programmed potential-step method to control the surface structure and growth of Fe nanocrystals, and prepared successfully nanocatalysts of Fe bounded by {110} or {100} planes. The study has demonstrated that the electrocatalytic activity of the Fe NCs is enhanced by increasing the fraction of {100} facets on the Fe NC surface. The main results are as following:

1. Fe cuboid NCs supported on glassy carbon were prepared by electrochemical deposition under cyclic voltammetric (CV) and chronoamperometry (CA) conditions. The structure and composition of the Fe nanomaterials were characterized by scanning electron microscopy (SEM), selected area electron diffraction (SAED), X-ray diffraction (XRD) and energy dispersive X-ray analysis (EDX). The results demonstrated that the Fe

cuboid nanoparticles are dispersed discretely on GC substrate, and the electrochemical synthesized nanocubes are single crystals of pure Fe.

2. The size of the cube Fe NCs can be controlled by varying the growth time and the FeSO_4 concentrations in solution.

3. The electrocatalytic activity of the synthesized Fe NCs was tested using nitrite reduction. The reduction current density (j) was normalized to the surface area of the nano-Fe/GC electrodes calibrated using a bulk Fe electrode, and used directly to compare the catalytic activities of different samples.

4. Two series of Fe NCs enclosed by different crystalline facets were synthesized by means of the programmed potential-step route. We demonstrated that the shape of the Fe NCs can be finely tuned systematically by varying the electrochemical conditions, i.e., the growth potential and the concentration of FeSO_4 in solution. For example, with the increase of deposition overpotential, the Fe NCs were tuned from rhombic dodecahedra or tetragonal bipyramids bounded by $\{110\}$ facets to a series of 18-facets polyhedra enclosed by different combinations of $\{110\}$ and $\{100\}$ facets, and finally to cubes of $\{100\}$ facets. This result is in agreement with the two-dimensional nuclei theory, which indicates that the rate of formation of two-dimensional nuclei of the type $\{hkl\}$ is proportional to $\exp(-W_{hkl}/k_B T)$ (where W_{hkl} is the work of formation of the $\{hkl\}$ nuclei, k_B is Boltzman's constant, and T is the absolute temperature).

5. With the synthesized Fe NCs, the surface-structure functionality of the Fe NCs toward electrocatalytic reduction of nitrite was investigated. The result demonstrated clearly indicates that the electrocatalytic activity of the cubic Fe NCs with an opensurface $\{100\}$ structure is much higher than that of the RD and TB Fe NCs enclosed with closest-packed $\{110\}$ facets. The relationship between the surface structure of Fe NCs and their electrocatalytic activity toward nitrite reduction was analyzed by plotting the j value against the ratio of active surface atoms on an Fe NC (i.e., $R = N_{\text{active}}/N_{\text{total}}$). The result illustrated clearly that j increases with R , demonstrating that the electrocatalytic activity of the Fe NCs is enhanced by increasing the fraction of $\{100\}$ facets on the Fe NC surface. This structural dependence of Fe NC electrocatalytic activity was also confirmed by the steady catalytic activity, which was measured from the time-dependent current density of nitrite reduction at a fixed potential over a long reaction time.

6. Fe octapods, dendritic and parallel intergrowth nanocrystals supported on glassy carbon were synthesized by means of the programmed potential-step route. The surface

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库